



uOttawa
Faculté des sciences sociales
Faculty of Social Sciences



Africa Study Group | Groupe de réflexion sur l'Afrique



Le français suit

The Centre on Governance
Faculty of Social Sciences, University of Ottawa

In collaboration with:

The Africa Study Group
and
The National Capital Regional Group of the
Institute of Public Administration of Canada (IPAC - NCR)

Present

Natural Resource Governance and Economic Diversification in Africa: Strategies, Lessons, and Challenges

Guest: Cristina D'Alessandro

Professor at Sciences Po Paris and Senior Fellow at the Centre on Governance

Wednesday, June 29, 2016 from 5:30pm to 7:00pm

**University of Ottawa, Faculty of Social Sciences
120 University Drive (FSS 4004)**

Abstract: Diversification experiences started across the African continent in the immediate post-independence period, in an attempt to break with traditional colonial models of development. Most African countries embarked upon industrial development during the 1960s and the 1970s, in order to diversify their economies and reduce their risk dependency on primary commodities due to the fluctuation in prices. After a change of priorities in the 1980s and 1990s, there has recently been a renewed attention and debate on economic diversification in Africa. Insight gained from African experiences demonstrates that new activities and capacities can be set in place via linkages with natural resource exploitation. The success of diversification strategies is depending on comprehensive public policy frameworks, political leadership and sound natural resource governance framework. Presenting examples and insights from African countries such as Botswana, Ethiopia, Ghana, and South Africa, we will engage in a discussion on strategies, lessons learned and challenges of economic diversification.

Guest: Dr. Cristina D'Alessandro is a Professor at the Paris School of International Affairs (Sciences-Po, Paris, France) and a Senior Fellow at the Centre on Governance of the University of Ottawa (Canada). Previously she served as a Knowledge Expert at the African Capacity Building Foundation in Harare (Zimbabwe) and as a professor at the University Lumière Lyon 2. She holds a number of board positions: Advisory Board Member for the Qatar National Priority Research Program "Governance of Natural Resources in Africa", member of the International Advisory Board of the Canadian Journal of Development Studies; member of the editorial board of the journals L'Espace politique and the African Geographical Review; member of the Scientific Board of the journal EspacesTemps.net. Dr. D'Alessandro holds: a post-doctorate from the West Virginia University (West Virginia, USA); a Masters and a PhD in geography from the University François-Rabelais de Tours (France); and a bachelor of geography from the University of L'Aquila (Italy). She is well published in French, English, and Italian with a series of books and papers. As an international scholar with experience in three continents (Africa, Europe, America), she also serves as an advisor and expert for international organizations and institutions (Uongozi Institute in Tanzania, Maghreb Economic Forum in Tunisia, and BMW Foundation in Germany). Her teaching, research and publication activity focuses on: urban planning, management and transformation; regional integration and regionalisms; natural resource governance; political, economic and territorial governance; institutional capacity building; and leadership.

Free public lecture. Public interview format hosted by Eric Champagne, professor at the School of Political Studies and Assistant Director at the Centre on Governance.

Bilingual event

A light buffet will be served

Please confirm your attendance through the Eventbrite website by Tuesday, June 28
<http://cogdalessandro.eventbrite.ca>



uOttawa
Faculté des sciences sociales
Faculty of Social Sciences



**Africa
Study
Group** | **Groupe de
réflexion sur
l'Afrique**



Le Centre d'études en gouvernance
de la Faculté des sciences sociales de l'Université d'Ottawa

En collaboration avec

Le Groupe de réflexion sur l'Afrique
et

Le groupe de la région de la capitale nationale de
l'Institut d'administration publique du Canada

présentent

La gouvernance des ressources naturelles et la diversification économique en Afrique : stratégies, leçons et défis

Invitée : Cristina D'Alessandro

**Professeur à Science Po Paris et
professionnelle en résidence au Centre d'études en gouvernance**

**Mercredi, 29 juin 2016 de 17h30 à 19h00
Faculté des sciences sociales, Université d'Ottawa
120, Université (FSS 4004)**

Résumé: Les expériences de diversification économique ont commencé à travers le continent africain dans la période postindépendance dans une tentative de rompre avec les modèles coloniaux traditionnels de développement. La plupart des pays africains se sont lancés sur le chemin du développement industriel au cours des années 1960 et 1970, afin de diversifier leurs économies et de réduire leur dépendance à l'égard de l'exploitation des matières premières. Après un changement de priorités dans les années 1980 et 1990, il y a eu récemment un regain d'intérêt pour la diversification économique en Afrique. Les recherches récentes concernant les expériences africaines démontrent que, dans certaines circonstances, de nouvelles stratégies de diversification sont possibles en utilisant des leviers économiques issus de l'exploitation des ressources naturelles. Mais le succès de ces stratégies de diversification dépend de la présence de politiques publiques solides, d'un fort leadership politique et surtout, d'un cadre de gouvernance des ressources naturelles. Lors de cet événement, nous présenterons des exemples provenant notamment du Botswana, de l'Éthiopie, du Ghana et de l'Afrique du Sud et discuterons des stratégies, des leçons et des défis de la diversification économique en Afrique.

Biographie: Cristina D'Alessandro est professeur à l'École des affaires internationales (Sciences-Po, Paris, France) et professionnelle en résidence au Centre d'études en gouvernance à l'Université d'Ottawa. Auparavant, elle a servi d'experte en connaissances à l'*African Capacity Building Foundation* à Harare (Zimbabwe) et à titre de professeur à l'Université Lumière Lyon 2. Elle est titulaire d'un certain nombre de postes au sein de conseils d'administration: membre du conseil consultatif du programme de recherche prioritaire du Qatar sur la Gouvernance des ressources naturelles en Afrique, membre du Conseil consultatif international de la Revue canadienne d'études du développement; membre du comité de rédaction du journal L'Espace politique et de l'*African Geographical Review*; membre du Conseil scientifique de la revue EspacesTemps.net. Madame D'Alessandro détient un post-doctorat de l'Université West Virginia (États-Unis); un master et un doctorat en géographie de l'Université François-Rabelais de Tours (France); et une maîtrise en géographie de l'Université de L'Aquila (Italie). Elle publie en français, en anglais et en italien. En tant que spécialiste internationale avec une expérience dans trois continents (Afrique, Europe, Amérique), elle sert également en tant que conseillère et experte pour les organisations et institutions internationales (*Uongozi Institute* en Tanzanie, Forum économique du Maghreb en Tunisie, Fondation BMW en Allemagne). Son enseignement, ses recherches et ses activités de publication mettent l'accent sur la planification urbaine, la gestion et la transformation de l'économie, l'intégration régionale et les régionalismes, la gouvernance des ressources naturelles, la gouvernance politique, économique et territoriale, le renforcement des capacités institutionnelles et le leadership.

Entrée libre. Événement sous la forme d'une entrevue publique animée par Eric Champagne, professeur à l'École d'études politiques et directeur adjoint du Centre d'études en gouvernance.

Événement bilingue

Un léger buffet sera servi sur place

S'il vous plaît confirmer votre présence via le site d'Eventbrite avant le mardi 28 juin.
<http://cogdalessandro.eventbrite.ca>